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 استمرار واردات برنج
دبیر انجمن تولیدکنندگان و تأمین کنندگان برنج ایران 
گر تأمین برنج خارجی  گفت: با برنامه ریزی های انجام شده ا
تا ۳ ماه آینده طبق برنامه انجام شود، تا پایان سال در این 
، دبیر انجمن  حوزه مشکلی نخواهیم داشت. مسیح کشاورز
تولیدکنندگان و تأمین کنندگان برنج ایران در گفت وگو با 
گر بتوانیم تا پایان سال برنج  رادیو اقتصاد اظهار داشت: ا
مورد نیاز کشور را تأمین کنیم تا پایان سال مشکلی نخواهیم 
داشت. وی با اشاره به اینکه پایان سال علاوه بر نوروز مصادف 
گر بتوانیم تا پایان سال  با ماه مبارک رمضان است؛ گفت: ا
۳۰۰ تا ۵٠٠ هزار تن واردات برنج داشته باشیم، در بازار برنج 
خارجی کمبود و گرانی نخواهیم داشت. کشاورز گفت: امسال 
تنوانستیم با راه اندازی کارخانه های صنعتی جدید و همکاری 
با سایر کارخانه های تولید برنج کیفیت و قیمت برنج داخلی 
کاهش پیدا کرد. برنج ایرانی بدون واسطه به فروشگاه های 
زنجیزه ای عرضه می شود. با این اقدام اختلاط برنج ایرانی 
گر بازار تنظیم باشد کسی نمی تواند  و خارجی از بین رفت. ا
سودجویی کند. دبیر انجمن تولیدکنندگان و تأمین کنندگان 
برنج ایران گفت: دولت به قول هایی که داده عمل کرده است، 
واردات برنج در سطح کلان بر عهده جهاد کشاورزی است و 

مستمر در حال انجام است. 
 
کمبود لاستیک برطرف شده است

 دبیر هیأت عالی نظارت بر سازمانهای صنفی کشورگفت: با 
توجه به کثرت راه های فروش لاستیک مشکلات توزیع و خرید 
این محصول تسهیل شده و در صدد هستیم تا مشکلات را به 
حداقل برسانیم. غلامعلی مهدوی، دبیر هیأت عالی نظارت 
بر سازمان های صنفی کشور در گفت وگو با رادیو اقتصاد گفت: 
توزیع لاستیک از طریق سکوهای اینترنتی، عرضه مستقیم 
شرکت های تولید کننده و واحدهای صنفی در سراسر شهرها 
و استان ها در حال اجراست و متقاضیان در صورت عدم 
دسترسی به هریک از این راه ها می تواند از طرق دیگر اقدام 
نمایند. وی ادامه داد: در یک مقطع زمانی در برخی از سایزها 
کمبود داشتیم و در حال حاضر این نقصان نیز برطرف شده 
است. وی در خصوص گلایه برخی از متقاضیان در مورد عدم 
موجودی لاستیک در برخی از واحدهای صنفی متذکر شد: 
توزیع لاستیک در بسیاری از واحدهای صنفی صورت می گیرد 
و متقاضیان دسترسی به همه واحدهای صنفی را دارند. دبیر 
هیأت عالی نظارت بر سازمانهای صنفی کشور استعلام فرد 
و خودرو را در سامانه های اینترنتی یکی از مشکلات پیش 
روی خریداران دانست و توضیح داد: گاهی در سامانه جامع 
تجارت به دلیل فنی استعلامات با تأخیر انجام می شود که 
در صدد مرتفع کردن آن هستیم. وی از توزیع لاستیک در 
فروشگاه های اینترنتی همچون گذشته خبر داد و گفت: 
فروشگاهای اینترنتی در تمامی شهرها فعال بوده و در حال 
توزیع و فروش لاستیک می باشند. وی با اشاره به واردات 
لاستیک های کامیون های سنگین و نظارت بر کیفیت آنها 
گفت: تمامی لاستیک های وارداتی در فرآیند ثبت سفارش و 
نیز ترخیص از گمرکات مورد نظارت و بازرسی سازمان صمت 
و اتاق اصناف قرار می گیرند و از نظر کیفیت و استاندارد مورد 
تائید می باشند. وی در پایان گفت: شهروندان با مشاهده 
کیفیت  گرانفروشی و یا  هرگونه تخلف در خصوص توزیع، 
لاستیک ها می تواند از طریق تلفن ۱۲۴ شکایت خود را ثبت 
نمایند تا همکاران در سازمان حمایت از حقوق مصرف 

کنندگان پیگیری های لازم را انجام دهند. 

 ادامه ثبات در بازار ارز
 رئیس کل بانک مرکزی از افزایش ذخایر ارزی کشور و بانک 
کید کرد که ثبات در بازار ارز ادامه دارد.  مرکزی خبر داد و تا
مصطفی قمری وفا - مدیر روابط عمومی بانک مرکزی - در 
توئیتی گفت: گزارش اقتصادی و ارزی رئیس کل بانک مرکزی 
به نمایندگان در جلسه غیرعلنی مجلس موجب همدلی بیشتر 
در جلسه شد. فرزین در این جلسه بر ادامه تثبیت اقتصادی 
، تداوم روند کاهش نرخ رشد نقدینگی و پایه  و ثبات در بازار ارز
کید کرده است. همچنین هدایت  پولی به منظور مهار تورم تا
هدفمند اعتبارات به سمت تولید و افزایش ذخایر ارزی کشور 
و بانک مرکزی از دیگر اظهارات رئیس کل بانک مرکزی در 
جلسه غیر علنی با نمایندگان مجلس شورای اسلامی بوده 
است. وی در جریان بررسی سوال نمایندگان از وزیر صنعت 
کید بر ایفای تکالیف  در خصوص تاخیر در واردات خودرو با تا
بانک مرکزی در تخصیص ارز واردات تصریح کرد: در مورد ارز 
خودرو با تایید وزیر صنعت، معدن و تجارت، بانک مرکزی به 
تکالیف خود عمل کرده است. فرزین گفت: از ابتدای سال تا 
پنجم دی ماه بالغ بر ۳۱ میلیارد و ۴۰۲ میلیون دلار ارز به وزارت 
صمت داده شده است که نسبت به سال گذشته پنج درصد 
افزایش یافته است. به حوزه خودرو و قطعات پنج میلیارد و 
کنون ارز تخصیص داده شده که نسبت  ۴۰۶ میلیون دلار تا
به سال گذشته هشت درصد افزایش یافته است. رئیس کل 
بانک مرکزی افزود: همان گونه که وزیر صمت توضیح دادند 
واردات خودروها براساس ارز تخصیص یافته نیز انجام شده 
کراتی بابت واردات خودروهای برقی،  کنون نیز مذا است و ا
خودروهای معمولی و واردات خودرو از مناطق آزاد صورت 
گرفته و توافق لازم انجام شده است. بانک مرکزی نیز براساس 
منابع و دستورالعمل ها، ارز را برای واردات تخصیص خواهد 
داد. وی ادامه داد: نمایندگان به من می گویند که باید بر 
اساس منابع ارزی کشور ارز تخصیص دهید که اعلام کردم برای 
جلوگیری از ایجاد مشکل در حوزه تولید از منابع ارزی آزاد شده 
کید کرد:  نیز ارز اختصاص می دهیم. رئیس کل بانک مرکزی تا
در ابتدای سال قرار بود ۲۹. ۵ میلیارد دلار به وزارت صنعت، 
معدن و تجارت داده شود اما برای اینکه که کشور با مشکل 
مواجه نشود تا این لحظه که سال تمام نشده است ۳۱ میلیارد 
و ۴۰۲ میلیون دلار به وزارت صمت ارز تخصیص داده شده است 
و بر اساس توافق با وزارت صمت تا سقف ۴۲ میلیارد دلار به این 
وزارتخانه ارز تخصیص می یابد تا بخش تولید کشور با مشکل 
مواجه نشود. وی در پایان خاطرنشان کرد: در بانک مرکزی در 
حوزه تخصیص ارز تلاش بر این است که تمام ارز براساس نیاز 
هر بخش تخصیص پیدا کند. بانک مرکزی ارز مورد نیاز وزارت 
صنعت، معدن و تجارت را تخصیص داده است و این وزارت 

صمت است که باید برای آن برنامه  ریزی کند. 

اخبار

بازار سرمایه نزولی شد
 مطابق معمول روزهای اخیر بازار بورس 
دیروز هم کاهش یافت و شاخص کل با افت 
۹۵۰۹ واحد به عدد دو میلیون و ۱۵۸ هزار واحد 
رسید. به گزارش ایسنا، بورس اوراق بهادار تهران 
دیروز ۹۵۰۹ واحد کاهش پیدا کرد و شاخص کل 
در رقم دو میلیون و ۱۵۸ هزار واحد ایستاد. این 
نهمین افت بورس طی ۱۱ روز کاری اخیر و پس از 
رکوردشکنی ۲۷ آذرماه است. برخی تحلیل گران 
ح شدن موضوع مالیات  عواملی همچون مطر
صورت  ثبت  لزوم  و  آینده  سال  بودجه  در 
حساب های الکترونیکی، رسیدن به مقاومت 
۲. ۲ میلیون واحد و تحرکات نوسان گیران را در 
کاهش های اخیر بازار سرمایه موثر می دانند. 
شاخص هم وزن نیز دیروز ۲۰۵۱ واحد پایین آمد 
و به ۷۵۵ هزار و ۹۳۸ واحد رسید. بیش از ۳۶۶ 
هزار معامله به ارزش ۴۷۸۱ میلیارد تومان در 
بورس اوراق بهادار تهران انجام شد. فولاد، فملی، 
 فارس و شپنا بیش ترین تاثیر را در کاهش شاخص 
کل داشتند. ثشاهد و خرامیا نیز از نمادهای 
کنش منفی بودند. در سوی دیگر داتام و  پرترا
کنش مثبت امروز بودند.  ذوب، دو نماد پرترا
فرابورس نیز دیروز روند نزولی داشت و با ۹۸ 
واحد کاهش به ۲۶ هزار و ۲۱۹ واحد رسید. تعداد 
معاملات فرابورس ۲۳۸ هزار فقره به ارزش ۲۴ هزار 
گرس و وسپهر  ، زا میلیارد تومان بود. بپاس، کوثر
بیش ترین تاثیر را بر شاخص فرابورس داشتند که 
، سایر نمادها منفی شدند. زماهان و  بجز کوثر
کنش مثبت، و کرومیت  حآفرین از نمادهای پرترا

کنش منفی بودند. و ثپردیس از نمادهای پرترا

 وزیر اقتصاد: 
مالیات جدیدی برای طلافروشان 

در کار نیست
سخنگوی اقتصادی دولت گفت: کنترل تورم 
از طریق ایجاد ثبات در بازار ارز و کاهش نقدینگی 
طی ۱۰ ماهه امسال به صورت جدی در دولت 
پیگیری می شد که ثمرات آن را شاهد هستیم. 
احسان خاندوزی دیروز در نشست خبری اظهار 
کرد: هدف گذاری ستاد اقتصادی دولت در سال 
جاری متمرکز بر انضباط بخشی از جمله ایجاد 
ثبات در اقتصاد کلان و ایجاد انضباط در بخش 
مالیه دولت مثل کاهش کسری بودجه و کم 
کردن قدرت موتورهای ایجاد تورم در ایران است 
که طی چند سال گذشته تبدیل به اولویت جدی 
اقتصاد ایران شده است. وی افزود: همچنین 
کار و سرمایه گذاری و  تسهیل فضای کسب و 
برگرداندن پیش بینی پذیری به اقتصاد بخش 

دیگری از اهداف تیم اقتصادی دولت است. 
خ ارز کنترل تورم با ثبات نر

اینکه  بیان  با  دولت  اقتصادی  سخنگوی 
خ تورم به عنوان یک برنامه اصلی در  کاهش نر
صدر پیگیری ها از بانک مرکزی و سایر دستگاه ها 
بوده است، گفت: کنترل تورم از طریق ایجاد 
ثبات در بازار ارز و کاهش نقدینگی طی ۱۰ ماهه 
امسال به صورت جدی در دولت پیگیری می شد 
که ثمرات آن را شاهد هستیم. وزیر اقتصاد ادامه 
خ تورم ۷  که نر داد: در آذر ماه شاهد بودیم 
دهم درصد افزایش یافت که ناشی از مشکلات 
سمت هزینه ای چند قلم کالای خاص از جمله 
کی ها بود؛ به عنوان نمونه در هزینه های  خورا
تولید گوشت قرمز اختلال ایجاد شده بود که 
کی ها به ۴. ۱  در نهایت موجب شد تورم خورا

درصد برسد. 
 اعلام قیمت خرید تضمینی 

وی در مورد زمان اعلام قیمت خرید تضمینی 
گندم با بیان اینکه در موعد قانونی باید قیمت 
سال  از  قانون  اساس  بر  گفت:  شود،  اعلام 
گذشته این قیمت از سوی شورای قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی اعلام می شود. سخنگوی 
اقتصادی دولت تصریح کرد: رایزنی های نهایی 
برای اینکه قیمت به جمع بندی نهایی برسد در 
حال انجام بوده و تا پایان هفته آینده نرخ خرید 

تضمینی گندم اعلام می شود. 
خ بیکاری به ۷. ۶ درصد رسید نر

خ  نر مورد  در  دولت  اقتصادی  سخنگوی 
بیکاری گفت: بر اساس گزارش مرکز آمار ایران، 
نرخ بیکاری در پاییز ۱۴۰۲ به ۷. ۶ درصد رسیده 
که این عدد کمترین نرخ بیکاری ثبت شده در دو 
دهه اخیر اقتصاد ایران است. وی در مورد تخلف 
شرکت چای دبش اظهار کرد: اصلاح روندهایی 
که منجر به تخلف و فساد می شود در دستور کار 
قرار گرفت، بنابراین حرکت به سمت پیشگیری از 
فساد است. خاندوزی افزود: یکی از نقاط مهم در 
پرونده چای دبش، نداشتن یا ضعف نظارت های 
سیستمی فی مابین مرحله ثبت سفارش و مرحله 
تخصیص ارز است که برای برخی از شرکت ها 
صورت می گرفت. وی با بیان اینکه از پارسال که 
این پرونده توسط دولت شناسایی شد برای رفع 
آن چاره اندیشی صورت گرفت، گفت: از ابتدای 
امسال بانک مرکزی مجموع ارز مورد نیاز برای 
واردات را به وزارتخانه های متبوع اعلام می کند؛ 
به عنوان مثال از ابتدای امسال به وزارت صمت، 
جهاد و بهداشت از پیش اعلام شده بود که فقط 
تا سقف مورد نظر بانک مرکزی امکان واردات 
دارند و بر عملکرد دستگاه ها نظارت صورت 
می گیرد تا در زیرمجموعه های مدیریت واردات، 
اختلال ایجاد نشود. وزیر اقتصاد تصریح کرد: 
به شکل سیستمی در مرحله ثبت سفارش تا 
گر بیش  تخصیص ارز نظارت وجود دارد بنابراین ا
از سقف قانونی واردات انجام شود یا بر خلاف 
گذشته باشد با نظارت سیستمی،  رویه های 

مشخص می شود. 

: بازار سرمایه پس از یک دور  آرمان ملی – صدیقه بهزادپور
شکوفایی در اوایل دولت قبل و تجربه بحران شدید فعالان در این 
بازار در همان دولت، دیگر نتوانست به دوران اوج خود بازگردد. اما 
بر اساس آنچه در لایحه بودجه سال ۱۴۰۳ و سیاست های انقباضی 
تدوین شده در آن تدوین شده است، به نظر می رسد رشد مطلوبی 
در سال آینده نیز در انتظار بورس نخواهد بود. دولت در سال جاری 
سعی کرد تا حد زیادی فشار سنگین ناترازی ها و کسری بودجه را از 
محل بازاز سهام و شرکت های بورسی جبران کند و همین امر نیز 
باعث کاهش سود حسابداری و به صرفه نبودن اقتصادی تولید 
در شرکت های بورسی شد که حاصل سیاست گذاری های نادرست 
دولت بوده است. کارشناسان معتقدند احتمال وقوع تجربه مشابه 
ک در سال جاری به وقوع پیوست در سال  خ خورا آنچه درباره نر
آینده نیز دور از انتظار نیست و از این رو بورس غیرقابل پیش بینی 
و غیرقابل اعتماد برای فعالان این بازار شده است. کارشناسان 
معتقدند اِعمال سیاست های مداخله جویانه دولت در بورس 
باعث شده این بازار جذابیت خود را از دست دهد و به نظر نمی رسد 
آینده روشنی در سال آینده برای این بازار متصور باشد، هرچند 
برخی از کارشناسان بر این باور هستند هنوز برای قضاوت در این 
زمینه با توجه به غیرقابل پیش بینی بودن وضعیت اقتصادی 
ایران و همچنین شاخص های تاثیرگذار بر اقتصاد کشور زود است 
و باید در انتظار تعیین قیمت شاخص هایی چون؛ حامل های 

انرژی و... بود. 
  چشم انداز بورس در سال 1403

کامران ندری، کارشناس اقتصادی در این باره به »آرمان ملی« 
گفت: پیش بینی بازار سرمایه در آینده دور در کشور ما قدری دشوار 
« از  که این بازار تحت تاثیر عوامل مختلف به ویژه »ارز است، چرا
نوسانات بسیاری برخوردار است؛ اما در عین حال این بازار هم از 
شاخص هایی مانند قیمت گذاری حامل های انرژی تاثیر می پذیرد 
و از آنجا که هنوز در لایحه بودجه به این موضوع به صورت قطعی 
پرداخته نشده است، هنوز باید در انتظار تصمیمات اخذ شده در 
این خصوص باشیم. او افزود: دولت در لایحه بودجه سال آینده 
سیاست های انقباضی را اعمال کرده است، از این رو می توان 
گفت که بورس نیز به عنوان یک نهاد مالی متاثر از لایحه بودجه 
سال ۱۴۰۳ از این سیاست های تبعیت می کند، اما انتشار وضعیت 
مالی بودجه و آنچه می تواند بر این حوزه تاثیرگذار باشد، چشم 

انداز روشنی در این حوزه در سال آینده را ترسیم نمی کند، هر چند 
قطعاً شاخص هایی که در افزایش درآمد پایدار دولت موثرند مانند؛ 
اوراق دولتی، مالیات ستانی و کاهش درآمدهای نفتی بر درآمدها 
و همچنین بورس در سال آینده تاثیر خواهند گذاشت و ریسک 
کاهش سود برای شرکت های بورسی را افزایش می دهند. این 
کارشناس افزود: هر چند رویکردهایی که اخیراً در بازار ایجاد شد که 
نشات گرفته از آزادسازی اموال بلوکه شده و افزایش درآمدهای نفتی 
بود تاثیر خود را بر بازار ارز و در ادامه بر بورس نیز گذاشت و توانست 
چندماهی بازار ارز را به ثبات رسانده است و در این راستا ترمز بورس 
نیز کشیده شده است که شاید بتوان دلیل اصلی آن را سیاست های 
پولی و ارزی کشوری دانست اما در عین حال نوسانات گاه و بیگاه و 
سیاست های انقباضی بودجه در سال آینده فعالان در این بازار را به 
کید بر اینکه وضعیت اقتصادی  سرگردانی کشانده است. ندری با تا
در کشور زیاد قابل پیش بینی نیست، به همین دلیل نمی توان 
پیش بینی دقیقی از بازار سرمایه نیز داشته باشیم. از سوی دیگر در 
سال های اخیر بسیاری از سرمایه گذاران در بازار سهام زیان دیده اند 
به همین دلیل برای جبران زیان خود سعی کرده اند سرمایه خود را 
وارد بازار کالایی کرده یا وارد بازار مشتقه شوند، این در حالی است که 

نوسانات برخی بازارها همچون مشتقه بسیار بالاست. 
  چندراهی پیش بینی بورس در سال آینده

این کارشناس توضیح داد: با توجه به شرایط کنونی و پیش 
بینی های صورت گرفته در بودجه گمان می رود که بازار سرمایه در 
خ نخواهد داد و اتفاق  سال آینده تفاوت چندانی با سال جاری ر
خ بهره توسط  مثبتی صورت نمی گیرد، حتی در صورت افزایش نر
بانک مرکزی در سال آینده که بسیاری بعید نیز نخواهد بود، تاثیر 
گر  منفی بر بازار سرمایه در سال آتی خواهد گذاشت. از سوی دیگر ا
تحولات سیاسی کشور به سمتی رود که شاهد افزایش صادرات 
نفتی باشیم و رشد اقتصادی مطلوبی رخ دهد احتمال بهبود در 
وضعیت بازار سرمایه از نظر دور نیست. اما در مجموع می توان گفت 
با توجه به وقوع تحولات اغلب منفی در کشور پیش بینی می شود 

بازار سرمایه حرکت رو به رشدی را طی نکند. 
  مروری بر لایحه بودجه

بر اساس این گزارش؛ نگاهی به لایحه بودجه سال آینده نشان 
می دهد که احتمالا دولت عمده تمرکز خود را بر درآمد های پایدار 
خواهد گذاشت. درآمد های پایدار که شامل مالیات و عوارض 
می شود، با رشدی بیش از ۴۰ درصد همراه خواهد بود، لذا سال آینده 
برای صاحبان مشاغل و بنگاه های اقتصادی، سال بااهمیتی به 
که مطابق با لایحه  لحاظ پرداخت مالیات به شمار می رود، چرا
بودجه، درآمد مالیاتی در حالی رشد بیش از ۴۰ درصدی را به همراه 
دارد که درآمد حاصل از فروش نفت کاهشی ۸ درصدی را تجربه 
خواهد کرد. همچنین فروش اوراق مالی اسلامی که در بودجه ۱۴۰۲ 
حدود ۱۸۵ همت درنظر گرفته شده است، احتمالا مطابق با لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۳، با رشدی ۳۶ درصدی به ۲۵۴ همت خواهد رسید. 
این امر انتقاد برخی از مسئولان بورسی را نیز به همراه داشته است. 

ک؟ خ خورا   سریال تکراری نر
هرچند ظن و گمان اهالی بازار نسبت به دولت و سیاست های آن 
افزایش یافته است، اما به نظر می رسد در بودجه ۱۴۰۳ خبری از نرخ 
کنون بازار سرمایه،  ک و حواشی آن نیست. به نظر می رسد ا خورا

ک  دیگر ظرفیت تحمیل ریسک جدیدی را درخصوص خورا
پتروشیمی ها نداشته  باشد. 

  خطر تمرکز بر مالیات ستانی برای بازار سرمایه
ک  به نظر می رسد جابه جایی تمرکز  یکی از نکاتی که خطرنا
ک  خ خورا دولت بر درآمد های مالیاتی به جای مسائلی نظیر نر
است که این موضوع نیز در نهایت به نفع بازار سرمایه نخواهد 
ک در میانه سال آینده  گر همانند سال جاری، نرخ خورا بود، اما ا
اعلام شود و نرخ آن منطقی نباشد، معلوم نیست چه بلایی بر سر 
ک یکی از اصلی ترین  پتروشیمی های بالادست می آید. نرخ خورا
که  مفروضات صورت های مالی شرکت های پتروشیمی است 
می تواند بر سرنوشت بازار تاثیر بگذارد. برخی از تحلیلگران بر 
این عقیده اند، در صورتی که هاب های مصرف کننده از ۴ هاب 
ک حذف شده و قیمت های منطقی برای  خ خورا تاثیرگذار بر نر
ک پتروشیمی ها اعلام شود، احتمالا به نفع بازار خواهد بود و  خورا
گر  در صورتی که سال آینده فشار مضاعفی بر دولت وارد شود، حتی ا

ک نیز تثبیت شود.  نرخ خورا
  حقوق دولتی معادن و بهره مالکانه

مطابق با لایحه بودجه ۱۴۰۳، احتمالا درآمد حاصل از حقوق 
دولتی معادن، افزایش ۱۳ درصدی را تجربه خواهد کرد. در دنیا 
دولت ها بخشی از درآمد استخراج و تبدیل منابع معدنی را از 
شرکت ها دریافت می کنند، اما در ایران، شرایط به گونه دیگری 
است. مطابق با قوانین اتخاذ شده درخصوص حقوق دولتی، 
شرکت ها باید ۵ درصد قیمت شمش فولاد به سنگ آهن را به دولت 
پرداخت کنند. قیمت سنگ آهن ۸ درصد شمش است؛ در واقع 
۶۳ درصد از قیمت سنگ آهن استخراجی به دولت تقدیم می شود 
تقریبا با توجه به هزینه های عمومی در معادن، می توان گفت 
معادن کوچک که سهام برخی از آن ها در بورس معامله می شود، 
دچار زیان خواهند شد؛ این در حالی است که در کشور های غنی 
کثر  از معادن سنگ آهن مانند استرالیا یا برزیل، حقوق دولتی حدا
۲ درصد نرخ شمش و ۸ درصد نرخ سنگ است. این در حالی است 
که عیار سنگ آهن کشور های مذکور بسیار بالاتر از ایران است و این 
در حالی است که بهره مالکانه نیز بر اساس ضریبی از فروش گندله 
و کنسانتره از شرکت های معدنی نظیر »کگل« و »کچاد« دریافت 
می شود که همین امر سبب کاهش سودآوری شرکت ها در ۶ ماه 

ابتدایی سال شد. 
  سرنوشت بورس پس از لایحه 

هرچند در بدنه دولت سیزدهم، افرادی وجود دارند که با شعار 
دلار زدایی دست به اقداماتی می زنند، به نظر می رسد، دلارزدایی 
صرفا در سطح کلام باقی مانده و در عمل اقداماتی انجام شده که 
هزینه های بنگاه ها را دلاریزه کرده است. طی سال های گذشته، 
همواره هزینه ها به صورت ریالی و باثبات نسبی افزایش می یافت، 
ک  خ خورا اما طی سال های اخیر هزینه ها دلاریزه شده است. نر
با فرمول دلاری هاب های مختلف تعیین می شود و نرخ سوخت 
ک است، حقوق دولتی بر اساس ضریبی از  خ خورا ضریبی از نر
خ شمش تعیین می شود و بهره مالکانه نیز بر اساس فروش  نر
شرکت هاست که طبیعتا دلاریزه است، پس تقریبا دولت هزینه ها را 
دلاری کرده و فشار تورم نیز بر هزینه های عمومی بالاست. هرچند 
برخی سوبسید ها به شرکت ها داده می شود و برخی از هزینه ها را 
تاحدودی کاهش می دهد، اما قیمت های فروش محصولات نیز 
توسط دولت کنترل شده و عملا سود دلاری شرکت ها تحت تاثیر 
قرار گرفته است، لذا به نظر می رسد تا زمانی که دولت با حل ریشه ای 
مسائل، اقتصاد را به طور سیاسی حل نکند، بورس تهران وظیفه 
نانوشته جبران کسری ها را برعهده می گیرد و احتمالا از دلار سبقت 

نخواهد گرفت. 

»آرمان ملی« وضعیت بورس در سال آینده را بررسی می کند

  پیش بینی بورس 1403 با نگاهی به لایحه بودجه
دلارسبقتنمیگیرد    بااینلایحه،بورساز

پیرو مصاحبه منتشر شده در تاریخ ۵ دی 
ماه با مهدی پازوکی در مورد صندوق توسعه 
ملی روند شکل گیری و موجودی آن و پرداخت 
تسهیلات صورت گرفته بود جوابیه ای از سوی 
حوزه ریاست و روابط عمومی به نام »صندوق 
توسعه ملی« به دفتر روزنامه ارسال شده است 

که عینا درج می شود: 
پاسخی،  ارائه   یا  ح هر مساله   از طر  پیش 
همکاران  و  رسانه  اصحاب  زحمات  قدردان 
محترم روزنامه آرمان ملی هستیم که دغدغه مند 
منابع ملی بوده و صندوق توسعه ملی را وادار 
به پاسخگویی می کنند و بر خود لازم و واجب 
می دانیم تک تک دغدغه  های آن رسانه  محترم 
و کارشناس مدعو ایشان را پاسخ گوییم؛ لیکن 
عطف به قانون مطبوعات، تقاضا داریم »جوابیه« 
کلمه  ای  حتی  بدون  ملی  توسعه  صندوق 
کم وکاست از »بای بسم ا... تا تای تمت« عینا 
در همان ابعاد و همان صفحه روزنامه منعکس 
شود. بدیهی است که بخش قابل توجهی از این 
جوابیه به تکرار مکرراتی می گذرد که طی ماه های 
ح شده و پیرامون آن  گذشته بارها و بارها مطر
مباحثه شده است؛ اما با توجه به اینکه مصاحبه 
فوق الذکر هم حول موضوعاتی تکراری و عاری از 
حرف و نظر جدیدی تهیه و تنظیم شده، بدیهی 
است که پاسخ ها و توضیحات هم تکراری باشد؛ 
با این حال به احترام خوانندگان فهیم آن رسانه 
وزین، سعی بر آن شده تا با طرح محورهایی تازه، 
تصویر شفاف تری از کارکرد و جایگاه صندوق 

توسعه ملی در اقتصاد ایران پیدا کنند. 
  وصول مطالبات ملی مطلوب  تر است 

یا بی عملی؟
نخستین چالشی که در مقدمه این گفت وگو 
ح شده خالی بودن صندوق توسعه ملی  طر
است؛ در این مقدمه آمده است: »صندوق 
توسعه ملی که کارکرد اصلی آن حفظ منابع ملی 
از محل ذخیره درآمدهای ناشی از فروش نفت 
و... است، در سال های اخیر در مسیری کاملاً 
برعکس حرکت می کند و این صندوق تقریباً خالی 
است... بیان چنین جملات و چیدن واژه هایی 
چون »قلک خالی« و یا »صندوق خالی«، صرفا 
گاهی به منظور جهت دهی  سوءاستفاده از ناآ
افکار عمومی است؛ ارزش دارایی صندوق توسعه 
ملی ۱۵۰ میلیارد دلار است؛ حال بخشی از آن در 
قالب نقدینگی در صندوق است، بخشی به کانال 
سرمایه گذاری هدایت شده، بخشی در قالب 
تسهیلات در پروژه های تولیدی است و بخشی 
هم به عنوان مطالبات صندوق از دولت است. 
اینکه از منابع ۱۵۰ میلیارد دلاری، تنها ۱۰ میلیارد 
دلار در صندوق موجود است، به معنای خالی 
بودن صندوق توسعه ملی نیست؛ بلکه مابقی 

مطالبات و سرمایه گذاری ها به صندوق برمی گردد 
و به واقع، خلق ثروت در صندوق های جهان با 
همین گردش منابع مالی حاصل می شود. طرح 
این موضوع هم برای نخستین بار در همایش 
که قریب دو  صندوق توسعه ملی عنوان شد 
سوم منابع صندوق در قالب مطالباتی است 
ح این مساله هم  که صندوق از دولت دارد و طر
دقیقا برای ورود به کانالی بود که به وصول منابع 
ملی صندوق ختم شود. صندوق توسعه ملی در 
قبال مطالباتش از دولت دو راه پیش رو داشت؛ یا 
اینکه مسیر بی عملی را پیش گیرد و با درز گرفتن 
اخبار و واقعیت ها، به گونه ای طی طریق کند که 
سوژه ی نقد رسانه و اهل فن نشود و یا اینکه با 
شفاف سازی پیرامون وضعیت کنونی صندوق، 
گامی دشوار اما بزرگ در بازگرداندن و حفظ منابع 
صندوق بردارد؛ صندوق توسعه نقدها را به جان 

خرید و قدم در مسیر دوم گذاشت. 
گشت منابع در حکمرانی نوین    برنامه باز

صندوق
چالش دومی که در این گفت وگو طرح شده، 
این است که »صندوق توسعه ملی تبدیل به 
قلکی برای دولت ها برای جبران کسری بودجه 
تبدیل شده و هر چند این قرض گرفتن ها به 
امید بازپرداخت صورت می گیرد، اما بازپرداختی 
صورت نمی گیرد... اینکه امروز کارشناسان چنین 
مطالبات  پیرامون  مستند  و  دقیق  و  محکم 
صندوق توسعه ملی از دولت ایراد سخن می کنند 
و عملکرد این صندوق را به چالش می کشند، به 
پشتوانه ی مستنداتی است که خود صندوق 
توسعه ملی در اختیار افکار عمومی قرار داده؛ 
چنانکه از سوی خود صندوق به دفعات بر این 
کید شده و حتی سه احتمال جدی بر آن  مهم تا
طرح شده است؛ نخست آنکه دولت ها برخی از 
مطالبات صندوق را انکار کنند؛ احتمال دوم، 
صندوق از پیگیری مطالبات خسته شده، آن را 
ج کرده و اعلام کند  از سیستم حسابداری خار
که این مطالبات محقق نخواهد شد و حتی 
این احتمال وجود داشته که مانده موجودی 
صندوق توسعه ملی توسط دولت ها برداشته 
شود و این صندوق برای همیشه تعطیل شود... 
این ادبیاتی است که از سوی خود صندوق توسعه 
ملی تبیین و ترویج شده تا نگاه غالب جامعه و 
تصمیم گیران با صندوق توسعه ملی همراه شود تا 
از این طریق مسیر وصول مطالبات ملی صندوق 

از دولت هموار شود. 
  ضرورت شفاف سازی عملکرد صندوق 

توسعه ملی
کید  دغدغه سومی که در این گزارش مورد تا
کارشناس  و  است  شفاف سازی  گرفته  قرار 
گر سازوکاری شفاف  کید کرده که »ا محترم تا

برای گزارش عملکرد صندوق باشد برای اینکه 
مشخص شود چه سازمان هایی از این صندوق 
برداشت کرده اند، می تواند به کاهشی شدن روند 
ح  برداشت از صندوق کمک کند... پیش از طر
این دغدغه، شایسته بود هم کارشناس و هم 
تنظیم کننده این گزارش اندکی تامل می کردند 
که با استناد به چه داده هایی بر عملکرد صندوق 
می تازند و آن را غیرشفاف خطاب می کنند؟ آیا 
جز گزارش  عملکردهایی که صندوق توسعه ملی 
بارها در اختیار افکار عمومی می گذارد، مستند 
دیگری در دست دارند؟ آیا جز اعداد و ارقام و 
که در همایش ها و نشست های  موضوعاتی 
خود صندوق طرح شده و از مجاری رسانه ها به 
اطلاع مردم رسیده، نکته ی پوشیده  دیگری را 
کشف کرده اند؟ آیا این عین شفاف سازی نیست 
که گزارش هایی که خود یک سازمان در اختیار 
جامعه مخاطبانش قرار می دهد، به عملکرد 

آن می تازند؟ 
نه  ثروت،  خلق  و  سرمایه گذاری    

بنگاهداری
ح  طر گفت وگو  این  در  که  بعدی  چالش 
شده، مساله بنگاهداری است؛ مصاحبه کننده 
مسیر  در  ملی  توسعه  صندوق  کرده  عنوان 
سرمایه گذاری و بنگاهداری قرار گرفته و گویا 
قصد اداره نیروگاه ها را دارد، در حالی که این 
رویکرد برای صندوق توسعه ملی سم محسوب 
می شود... صندوق توسعه ملی به کرات بر این 
کید کرده که هیچ گاه به دنبال بنگاه داری  مهم تا
نبوده و حضورش در پروژه ها تنها با هدف وصول 
مطالبات ملی صورت می گیرد و همان گونه که 
ح ها را تدوین کرده، برنامه  برنامه ورود به طر
خروج از پروژه ها را هم دارد. حال صندوق توسعه 
ملی برای وصول مطالباتش از دولت، چند راه 
بیشتر نداشت؛ در قدم اول سراغ دارایی های 
دولت رفت تا در عوض بدهی، آنها را تملک کند 
که متوجه شد برخی از این دارایی ها سمی است 
گر وارد صندوق شود، پول صندوق به دارایی  و ا
فیزیکی تبدیل شده و گردش پول صندوق را 
به صفر می رساند. در قدم بعدی، سراغ معادن 
رفت که این موضوع نیز ناموفق بود. زیرا از یک 
طرف حجم ارزش معادنی که می توانست فوری 
در اختیار قرار صندوق قرار بگیرد در حد ۱۰۰ 
میلیارد دلار نبود و از طرف دیگر در کمیسیون 
صنایع مجلس بحثی وجود دارد مبنی بر اینکه 
درآمدهای دولتی از معادن در صندوقی به 
نام صندوق توسعه معادن گذاشته شود. و در 
نهایت، راه حل آخر سرمایه گذاری در صنعت 
نفت بود و در واقع صندوق توسعه ملی ناچار 
شد به سمت صنعت نفت وگاز حرکت کند. البته 
یک دلیل بسیار مهم دیگر هم داشت آن هم 

برداشت سهم ملت ایران از میادین مشترک بود. 
زیرا همان طور که دولت ها نمی توانند مطالبات 
صندوق را پس بدهند، به همین دلیل هم منابع 
کافی برای سرمایه گذاری در همه  میادین نفت و 
گاز موجود و جدید و مشترک را ندارند. در واقع 
می توان گفت، این راه، تنها راه چاره صندوق 

توسعه ملی برای وصول مطالبات بود. 
  به سیاق تجربه های جهانی

کارشناس محترم در این  که  و مورد آخری 
کید داشته، »حرکت در مسیر  گزارش بر آن تا
صند وق های ثروت جهانی چون صندوق ثروت 
ملی نروژ است... با احترام به این پیشنهاد یا 
کید  تا باید  نگارنده،  و  کارشناس  درخواست 
نقد  و  گفت وگو  از  قبل  گر  ا بود  نیکوتر  کنیم 
عملکرد صندوق توسعه ملی و نسخه پیچیدن، 
رویه های  پیرامون  می کردند  تحقیقی  اندکی 
صندوق ثروت ملی نروژ  و حکمرانی تازه صندوق 
توسعه ملی. اینکه امروز صندوق توسعه ملی 
برای نخستین بار به جای وام دهی به در کانال 
سرمایه گذاری قرار گرفته؛ همان رویه ای مقبول 
و معقولی است که سال ها از سوی صندوق های 
موفق جهانی چون همان صندوق مورد اشاره 
دنبال  نروژ  ثروت  صندوق  یعنی  کارشناس، 
که صندوق توسعه ملی  می شود. این مساله 
باید به سیاق و تجربه  صندوق های ثروت جهانی 
عمل و حرکت کند، برای نخستین بار به صورت 
جدی از سوی مهدی غضنفری، رئیس هیات 
عامل صندوق توسعه ملی در گفت وگو با برنامه 
تلویزیونی صف اول به تاریخ دهم اسفند ۱۴۰۱ 
ح شد که گفت: »منظور از صندوق ثروت  مطر
ملی در جهان صندوقی است که مازاد درآمدهای 
ملی را در اختیار می گیرد و سعی می کند با تبدیل 
این درآمدها به سرمایه های ماندگار و زاینده، 
آنها را برای نسل های بعدی حفظ کند. منابع 
صندوق توسعه ملی متعلق به نسل های آتی 
گاز  که منابع طبیعی مانند نفت و  است؛ چرا
تمام شدنی هستند و حال که امروز ما این منابع 
کرده و می کنیم، باید بخشی را هم  را مصرف 
حفظ و به نسل های بعدی تحویل دهیم. این 
کارکرد یک صندوق ثروت ملی است. گزینه امروز 
تبدیل صندوق توسعه ملی به صندوق ثروت 
ملی است. در پایان، ضمن قدردانی دوباره از آن 
ح مسائل و مباحثه را  رسانه محترم که باب طر
باز می کنند، یادآور می شویم که درهای صندوق 
توسعه ملی همواره به روی اصحاب رسانه گشوده 
است و مدیران صندوق توسعه ملی هم آماده 
 ، پاسخگویی اند تا با شفاف سازی هر چه بیشتر
در مسیر حفظ و ماندگاری منابع ملی گام برداریم. 
علیرضا کنگرلو- مدیر حوزه ریاست و 
روابط عمومی

چشم  ها را باید شست؛ واقعیت  را باید دید!
جوابیـــــــــه


